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рального секретаря з коор
динації гуманітарної допо
моги Серджіо Вієра де Мело 
після відвідання Білорусі, 
Російської Федерації та Ук
раїни наприкінці 1998 p., ці 
країни все ще мають сер 
йозні проблеми в галузях 
охорони здоров 'я  навко
лишнього середовища, со 
ц іально-психологічн ій  та 
економічній внаслідок Чор
нобильської катастроф и. 
Заступник Генерального 
секретаря та Офіс ООН з ко
ординації гуманітарної д о 
помоги мають мандат на ви
рішення чорнобильських 
проблем, але не мають на це 
відповідних коштів. Незва
жаючи на спроби Офісу ООН 
з координації гуманітарної 
допомоги відібрати тільки 
пріоритетні проекти у 1999 
р. (потребують для імпле
ментації 9 млн. доларів — 
10% від потреб на виконан
ня Програми 1997 p.), кош-

Недавно делегація МНС України на чолі з Міністром України з пи
тань надзвичайних ситуацій та у справах захисту населення від наслідків 
Чорнобильської катастрофи Василем Васильовичем ДУРДИНЦЕМ по
вернулася із Нью-Йорка (США), де брала участь у засіданні чоти
ристороннього Координаційного комітету ООН з Чорнобильських питань. 
Кореспондент газети «Вісник Чорнобиля» попросив Василя Васи
льовича детальніше розповісти про мету поїздки та підсумки візиту 
делегації. 

— Для участі у цьому за
ході, — повідомив Василь 
Васильович, — були запро
шені міністри трьох країн, що 
найбільш постраждали від 
Чорнобильської аварії, між- 
установча група ООН, до 
складу якої увійшли ряд спе
ціалізованих структур ООН 
(ОЧА, ВООЗ, МАГАТЕ, ЮНЕС- 
КО, ЮНІСЕФ тощо) та країни- 
донори.

Головувала на зустр іч і 
пані Каролін М ак-Аскі, не
щодавно призначена вико
нувати обов'язки заступни
ка Генерального секретаря 
ООН з гуманітарних питань у

зв'язку з відбуттям Серджіо 
Вієра де Мело до Східного 
Тимору.

У зустрічі з українського 
боку, крім мене, брали участь 
народний депутат України, 
голова Комітету Верховної 
Ради України з питань еколо
гічної політики, природоко
ристування та ліквідації нас
лідків Чорнобильської катаст
рофи Ю. І. Самойленко (член 
делегації України на 54-й се
сії ГА ООН), постійні пред
ставники України при ООН В. 
Ю. Єльченко, академік, член 
Президії НАН України В. Г Ба- 
р’яхтар, заступник начальни

ка управління міжнародних 
зв'язків — начальник відділу 
багатостороннього та євро
атлантичного співробітницт
ва підполковник С. В. Хом- 
ченко, працівники Місії Укра
їни при ООН.

На засіданні обговорю
валося питання зміцнення 
міжнародного співробітницт
ва та координація зусиль у 
справі вивчення, пом'якшен
ня та м ін ім ізац ії наслідків 
Чорнобильської катастрофи.

Спочатку з промовою 
виступили головуюча, яка 
зазначила, що за висновка
ми М ісії заступника Гене

Міністр МНС України В. В. ДУРДИНЕЦЬ (у центрі) та член Президії НАН України  
В. Г. БАР’ЯХТАР (ліворуч) у залі засідань чотиристороннього комітету ООН.
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СПРАВИ ЧОРНОБИЛЬСЬКІ 
КАТАСТРОФА ДЛЯ МІЛЬЙОНІВ
тів від донорів не надходи
ло. Міжнародна спільнота, в 
основному, надає допомогу 
з перетворення об'єкта «Ук
риття» у екологічно безпеч
ну зону, на що виділено по
над 300 млн. доларів, однак 
цей проект не може підміни
ти інші, призначені для л ік
відації довготермінових гу
манітарних наслідків катаст
рофи.

Потім з доповіддю вис
тупили представники трьох 
постраждалих країн: від 
Республіки Білорусь — Пос
тійний представник при ООН 
О. М. Сичов, від Російської 
Федерації — в. о. Міністра з 
надзвичайних ситуацій Росії 
С. Хетагуров. Від України 
виступив я. У своїй доповіді 
я детально охарактеризував 
сьогодніш ній стан справ в 
Україні з проблем мінімізації 
насл ідків  Чорнобильської 
аварії, були внесені кон к
ретні пропозиц ії з цього 
приводу. Адже безпрец е
дентна за масштабами і нас
лідками техногенна катаст
рофа, що відбулася 13 років 
тому, стала національною 
трагедією для народів Укра
їни, Білорусі і Російської Ф е
дерації, прирекла на страж
дання мільйони людей, по
родила тривогу за майбутнє 
дітей, змінила середовище 
їхнього проживання і навіть 
психологію.

З вершин тринадцятиріч
ної давності після Чорно
бильської катастрофи, бага
то чого з того, що було неяс
ним і спірним щодо причин і 
наслідків цієї аварії, стало 
видимим і зрозумілим. Зараз 
можна більш зважено оціни
ти ефективність прийнятих 
контрзаходів і реалізовані 
ризики, зв'язані з наслідка
ми аварії, дати прогноз на 
майбутнє і, найголовніше, 
відзвітувати перед людьми, 
які постраждали від аварії — 
чи все зроблено для пом'як
шення того нещастя, що во
ни пережили? Думаю, це ду
же важливо і в масштабах 
всього людства.

Можна з ц ілковитою  
упевненістю  сказати , що 
аварія істотно змінила жит
тя мільйонів людей. В основ
ному це стосується насе
лення України, Білорусі і Ро
сії, яке проживає на най
більш забрудненій території. 
Незалежно від того, наскіль
ки погіршили їхнє здоров'я 
дія «чорнобильських» радіо
нуклідів, події, пов'язані з 
аварією, наприклад, такі, як 
переселення, обмеження у 
виробництві с іл ь госпп ро 
дукції, інші вжиті контрзахо
ди, інформація про супереч
ливі оцінки можливих нас
лідків кардинально змінили 
спосіб  життя цих людей. 
Особливо це торкнулося 
сільських жителів.

Розпад СРСР, погіршення 
економічної ситуації — усе 
це разом зробило аварію 
д ійсно катастрофою для 
мільйонів, які проживають на 
забрудненій територій, пе
ревело звичайних людей у 
категорію «постраждалі в ре
зультаті аварії на Чорнобиль
ській АЕС».

Про це свідчать такі фак
ти. Більше 3,5 млн. жителів 
України одержали в резуль
таті Чорнобильської катаст
рофи додаткові дози опромі
нення. Серед них 1,3 мільйо
на дітей, які потребують до 
себе підвищеної уваги. А це 
ж генетичний фонд нації! Ме
дичний огляд постраждалого 
населення показує, що се
ред них хворих — близько 80

відсотків, серед ліквідаторів 
хворі складають 85 відсотків, 
а 82,5 тисячі чоловік уже ста
ли інвалідами, до того ж кіль
кість їх щорічно збільшуєть
ся на 10-12 тисяч.

Особливо треба сказати 
про ліквідаторів, котрі отри
мали найбільші дози опромі
нення. їх захворюваність в 
цілому за період  з 1987- 
1998 роки зросла в 1,8 раза, 
а по крові — в 2,3 раза. У де
кілька разів збільшилася 
захворюваність на рак щито
видної залози серед пост
раждалих дітей, в 1,6 раза 
збільшилась захворюваність 
у евакуйованих.

Ще один важливий ас
пект, на який слід звернути 
увагу. Це соціально-психо
логічні наслідки аварії. Пси
хологічний удар на населен
ня насамперед проявився в 
тому, що люди опинилися у 
незвичній для себе ситуації, 
коли вони перебувають під 
впливом невідомого їм чин
ника, що не сприймається 
органами відчуттів, а самос
тійно дати оцінку можливим 
наслідкам не можуть.

Роботи щодо п о м 'я к 
шення наслідків аварії вико
нуються відповідно до «На
ціональної програми мінімі
зації наслідків Чорнобильсь
кої катастрофи» і мають 
комплексний характер. Ме- 
дико-санітарне забезпечен
ня й оздоровлення населен
ня, особливо дітей, було і є 
дотепер одним з головних 
заходів держави по соціаль
ному захисту постраждало
го населення.

Протягом останніх 7 ро
ків, коли Україна самостійно 
фінансує витрати на ліквіда
цію наслідків аварії, питома 
вага витрат з цією метою не 
зменшується і складає 5-7 
відсотків витрат державного 
бюджету України. Тільки за 
період з 1991 по 1998 рік 
включно витрати на ліквіда
цію наслідків аварії станов
лять близько 5 млрд. доларів 
США. У цілому сумарні еко
номічні втрати України, 
пов'язані з аварією на Чор
нобильській АЕС, за 20 років 
після аварії становитимуть 
близько 130 млрд. доларів 
США.

Однак, незважаючи на 
важке економічне становище 
країни, питома вага витрат 
Чорнобильського фонду в 
бюджеті держави не буде 
зменшуватися в найближчі 
роки. Підтвердження цього
— проект бюджету України 
на 2000 рік — близько 2-х 
млрд. гривень або 500 млн. 
доларів США. Це зумовлено 
насамперед необхідністю  
надання соціальної і медич
ної допомоги постраждалим, 
роботами в зоні відчуження і 
на об'єкті «Укриття», а також 
заходами щодо забезпечен
ня безпечного проживання 
людей на забруднених тери
торіях і життєд іяльності в 
місцях переселення. Щоріч
но Україна витрачає більше 
500 млн. доларів США на со
ціальний захист потерпілого 
населення, але цих грошей, 
звичайно, замало, щоб вирі
шити проблеми переселення 
і оздоровлення.

За період з 1991-1998 
роки Україна побудувала для 
переселенців 17 тисяч 768 
будинків і квартир, дитячих 
садків на 7800 місць, шкіл на 
41 тисяч місць, лікувально- 
оздоровчих закладів на 9 
тис. 300 відвідувань за зміну, 
лікарень на 7 тис. ліжок, 8,5 
тис. інженерних мереж.

Тягар витрат, пов'язаних 
із ліквідацією Чорнобильсь

кої катастрофи, є одним із 
найважливіших наслідків 
аварії на ЧАЕС.

Будівельна програма ще 
далека до завершення через 
обмеження фінансових і ма
теріальних ресурсів. Цю 
проблему ми змогли б вирі
шити за можливої фінансової 
підтримки. І ми повинні її ви
рішити, адже житла конче 
потребують 24 тис. сімей.

М іжнародне сп івтова
риство надає істотну допо
могу Україні в мінімізації нас
лідків аварії. Це стосується 
стабілізації об'єкта «Укрит
тя», поліпшення медичної 
допомоги постраждалому 
населенню, а також спільних 
наукових досліджень. Плідне 
співробітництво між трьома 
найбільш постраждалими 
державами — Україною, Рес
публікою Білорусь і Російсь
кою Ф едерацією  — також 
дає позитивні наслідки у по
доланні цього лиха.

Однак хочу зауважити, 
що в багатьох засобах масо
вої інформації, та й у вислов
люваннях ряду політичних д і
ячів глобальна проблема лік
відації наслідків Чорнобиль
ської катастрофи підміняєть
ся дуже гострою, але все ж 
локальною проблемою зак
риття Чорнобильської АЕС, 
виводу її з експлуатації. Ми

не можемо погодитися з та
кими підходами. Позиція Ук
раїни відносно закриття 
станції загальновідома. Вона
— принципово послідовна.

Тут особливо слід відмі
тити також і те, що після Чор
нобильської катастрофи бу
ла значно удосконалена сис
тема забезпечення ядерної 
безпеки на Україні.

Ми сподіваємося, що і 
величезний досвід, накопи
чений при ліквідації наслідків 
Чорнобильської аварії, може 
бути також використаний як 
фундамент системи наукової 
підтримки прийняття рішен
ня у випадку ядерних і інших 
техногенних аварій. Чорно
бильська катастрофа, яка 
принесла так багато лиха і 
страждань, робить позитив
ний внесок у розвиток безпе
ки суспільства усіх держав. 
Хотілося б, щоб це було вра
ховано світовим сп івтова
риством.

Тому ми ще раз зверну
лися до представників країн 
і організацій, які були при
сутні на цьому засіданн і, 
взяти участь в роботі з по
дальшої мінімізації і пом 'як
шенню наслідків Чорнобиль
ської катастрофи, сконцен
трувати зусилля на реаліза
ції проектів, запропонова
них у «Міжвідомчій програмі 
по міжнародній допомозі ре
гіонам, що постраждали від

Чорнобильської катастро
фи», розробленій ще у 1997 
році.

У першу чергу, це проек
ти, спрямовані на захист 
постраждалого населення, 
підвищення безпеки робіт на 
забрудненій території і в то
му числі при веденні лісово
го господарства, а також 
розробка нових підходів до 
відновлення і реабілітації 
забруднених територій.

Ми у своїй країні, крім 
цього, як першочергові зав
дання будемо реалізувати 
такі проекти:

«Санаторно-курортне лі
кування і реабілітація насе
лення, потерпілого від Чор
нобильської аварії»:

«Медична допомога на
селенню, яке потерпіло від 
Чорнобильської катастро
фи»:

«Поліпшення житлових 
умов осіб, потерпілих від Чор
нобильської катастрофи»: 

«Будівництво об'єктів со
ціального і виробничого приз
начення в місцях компактного 
переселення і населених пун
ктах, які зазнали радіоактив
ного забруднення».

Реалізація цих проектів 
дозволить відновити та збе
регти здоров'я населення, 
яке потерпіло від Ч орно
бильської катастрофи, перш 
за все дітей та учасників лік
відації аварії, звільнити від 
тягаря радіац ійного тиску 
значну частину населення 
шляхом переселення в чисті 
райони, створити для нього

робочі місця і сферу обслу
говування.

Хотілося б підкреслити, 
що чорнобильські проблеми 
є об'єктом особливої уваги і 
турботи Президента України 
Леоніда Кучми, Верховної 
Ради, Уряду країни, акаде
мічних та інших наукових ус
танов.

Важко уявити, яким буде 
наш світ в ХХІ-му столітті, на 
порозі якого ми з вами зна
ходимось. Однак, цілком 
очевидно, що народи, спів
товариства і держави повин
ні взяти на себе відповідаль
ність і мобілізувати зусилля, 
щоб змінити світ на краще, 
зробити його більш надійним 
і безпечним.

Навряд чи це буде до кін
ця можливим без ефектив
ного і спільного вирішення 
соціальних і технічних проб
лем Чорнобиля.

Ми приречені на спільний 
пошук шляхів співробітницт
ва і взаємної підтримки. Тому 
я звернуся до всіх учасників 
цього засідання з проханням 
висловити своє бачення і 
ставлення до цих проблем. 
Які, на їх думку, можливі фор
ми участі країн, міжнародних 
і регіональних організацій в 
реалізації запропонованих 
проектів. У цій справі ми, зви
чайно, розраховуємо і на ви
сокий авторитет Організації 
Об'єднаних Націй. І перш за

все тому, що ООН не дозво
ляє і, ми сподіваємося, не 
дозволить відсунути Чорно
биль у минуле, віднести його 
до розряду вторинних «вчо
рашніх бід людства». Підтвер
дженням цього є проект ре
золюції Генеральної Асамблеї 
ООН з цих питань.

Україна, зі свого боку, ні
коли не залишалася байду
жою до чужої біди. Прикла
дом цього є гуманітарна до
помога і рятувальні операції 
в багатьох країнах світу. То
му ми розраховуємо на вза
єморозуміння і підтримку з 
боку світового співтоварист
ва у вирішенні однієї з найбо
лючіших для нас проблем.

Особливу роль, на нашу 
думку, в постійній динаміч
ній і координаційній роботі зі 
спеціалізованими структу
рами ООН, іншими м іжна
родними і неурядовими ор
ганізаціями, країнами-доно- 
рами і нашими постражда
лими країнами повинен в і
дігравати Чотиристоронній 
комітет ООН і особисто Ко
ординатор ООН з міжнарод
ного сп івроб ітництва у 
зв 'язку  з Чорнобильською 
катастрофою.

Враховуючи масш таб
ність і значимість цієї проб
леми, її довгостроковий ха
рактер і у зв'язку з необхід
ністю додаткового залучення 
коштів для реалізації чорно
бильських проектів, перед 
нашою поїздкою ми провели 
в Києві разом з керівниками 
Офісу ООН зустріч з главами

дипломатичних представ
ництв 23 держав, акредито
ваних в Україні. Ми і надалі 
будемо практикувати такі 
зустрічі.

Хотілося б підкреслити, 
що звертаючись за м іжна
родною допомогою, ми не 
ставимо за мету вирішення 
своїх проблем за рахунок ін
ших народів, ми за довгост
роковий процес розвитку, за 
прихильність до основних 
принципів гуманітарної до
помоги з боку ООН.

Ми закликаємо до м іж
народного співробітництва, 
оскільки Чорнобильська ка
тастрофа поставила перед 
світовим співтовариством но
ві і незвичайні завдання, які 
характеризуються складніс
тю і глибиною багатьох неві
домих проблем. Лише спіль
ними зусиллями, за допомо
гою висококваліф ікованих 
міжнародних спеціалістів і 
нових технологій ми зможе
мо вирішити ці завдання.

Україна — мирна країна, 
яка проявила принцип доб
рої волі, добровільно відмо
вившись від ядерної зброї.

Доповіді керівників деле
гацій трьох країн згенерува- 
ли відверту дискусію, під час 
якої виступили представники 
Європейської Комісії, Міжна
родної федерації Червоного 
Хреста і Червоного Півміся
ця, МАГАТЕ, Японії, ЮНЕСКО,

США, ВООЗ, Греції, ЮНФПА. 
Всі, хто виступав, підкресли
ли надзвичайну унікальність 
та глобальні наслідки аварії 
на ЧАЕС. Проте виступи, в 
основному, були зосередже
ні на доповіді стосовно ко
лишніх проектів і минулих 
внесків організацій та дер- 
жав-донорів. Ніхто з висту
паючих не інформував про 
пропозиції керівництва орга
нізацій і урядів зробити нові 
внески в пріоритетні проек
ти, що містяться у зверненні 
ООН 1999 року. Підкреслю
валося, що гуманітарні про
екти потребують лише 5% від 
фінансування технічних 
програм подолання наслідків 
аварії на ЧАЕС, але і ці кошти 
не виділяються.

Із заключним словом 
виступила головуюча. Вона 
підкреслила, що необхідно 
знайти нові шляхи роботи з 
донорами, які зможуть поліп
шити ситуацію з фінансуван
ням проектів у майбутньому. 
Необхідно вивчити і викорис
тати досвід успішного прове
дення донорських конферен
цій. Позитивним прикладом у 
цьому напрямі є конференція 
з реабілітації Семипалатин
ського регіону в Казахстані, 
що була проведена у серпні 
поточного року в Японії.

Під час зустр ічі в залі 
проведення засідань було 
розгорнуто фотовиставку 
«Чорнобиль — тринадцять 
років потому», яка приверну
ла значну увагу учасників за
ходу і сприяла створенню 
відповідної атмосфери засі
дання, українською делегаці
єю розповсюджено довідко
ві матеріали з чорнобильсь
кої проблематики.

Генеральна Асамблея 
ООН розглянула питання 
зм іцнення координації в 
сфері гуманітарної допомоги 
та допомоги у разі стихійних 
лих, що надається ООН, 
включаючи спеціальну еко
номічну допомогу, в тому 
числі питання про зміцнення 
міжнародного співробітницт
ва та координація зусиль у 
справі вивчення, пом'якшен
ня та м ін ім ізац ії наслідків 
Чорнобильської катастрофи.

Розглядалося надзви
чайно важливе питання на
дання та координації міжна
родної допомоги при над
звичайних ситуаціях, яке вхо
дить до компетенції Міністер
ства.

Було розповсюджено 
проект резолюції Генераль
ної Асамблеї ООН з цього пи
тання, в розробці якого бра
ло участь МНС України. Згід
но з попередніми рішеннями, 
з цих питань виступив член 
делегації України на 54-й се
сії Генеральної Асамблеї 
ООН голова Комітету Вер
ховної Ради України з питань 
екологічної політики, приро
докористування та ліквідації 
наслідків Чорнобильської ка
тастрофи Ю. І. Самойленко.

У приміщенні Постійного 
представництва України при 
ООН відбувалось підбиття 
підсумків зустрічі Координа
ційного комітету ООН з Чор
нобильських питань та пле
нарного засідання ГА ООН, в 
ході якого учасники позитив
но оцінили участь делегації 
України у вищезазначених 
заходах.

Необхідно підкреслити 
значення координуючої ролі 
Постійного представництва 
України при ООН та всебічної 
підтримки, яку надали пра
цівники місії, особисто Пос
тійний представник В. Ю. 
Єльченко та його заступник 
В. Г. Крохмаль, в ході підго
товки до заходів у м. Нью- 
Йорку і особливо під час пе
ребування делегації МНС в 
США.

Борис ГОДУН. 
Фото Павла ПОКУТНОГО.

У залі економічної та соціальної Ради ООН. На засіданні чотиристороннього Координаційно
го комітету ООН з Чорнобильських питань доповідає Міністр МНС України В. В. ДУРДИНЕЦЬ.


